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 المستخلص 

الدراسة:قدمالم وهدف  أكثر    آلامتعد    ة  من  السعودية  في  شيوعًا  المشكلاتالرقبة  العربية  المملكة  في  وأيضًا  يالعالم،  و   الانزلاق  عتبر ، 

، الإصابةلتشخيص هذه    المنتشرةهي الطريقة    المقطعية  والأشعة  المغناطيس ي  الرنين. كما يعد  المشكلاتأحد أهم أسباب هذه    الغضروفي

ل بينهم و  يحو مما  الإشعاعات  لهذه الخضوعنعهم من تمكما أن البعض قد يعانون من مشاكل صحية  المرض ىمن  لكثير لكنها تعد مكلفة 

طريقة مناسبة ودقيقة    الاصطناعيأن يكون الذكاء    يمكنإنشاء هذا البحث حيث    تم  المنطلقللحالة. من هذا    الأنسب يص  التشخ  بين

 كنظام دعم القرار السريري   الاصطناعيمقارنة خوارزمية الذكاء    إلىالدراسة    تهدف  ة. الفقرات العنقي  في   الغضروفي  الانزلاقلتشخيص  

(CDSS ) 
ً
 . وداء الفقار الغضروفي الانزلاقب  المصابين المرض ىتشخيص   في  المقطعيوالتصوير  المغناطيس ي بالرنينمقارنة

ي  المرض أخذ التاريخ    تمالرقبة.    في   آلام عاما، يعانون من    18فوق سن    والإناثا من الذكور  مريضً   92الدراسة    شملت:  منهجية الدراسة

 م.  أيا  3-2قبل  أو    المغناطيس ي  للرنين  المريضيوم خضوع  (  ™Therapha)  برنامج  باستخدام
ً
وذلك  ، استخدمت طريقة دلفي لعشر حالات  أولا

مقارنة   الخصوصيةو    ةالحساسيمن حيث    الاصطناعيدقة الذكاء    تحديد  ثم تم  .دقة البرنامج في التشخيصلتحديد إجماع الخبراء على  

 ناطيس ي.المغ بالرنين

افقتهم للتشخيصالخبراء    إجماع٪ على  100(  ™Therapha) جبرنامحصل  :  النتائج  أظهر  كما    ٪ لحالة واحدة.80  و لتسع حالات ،    ومو

   الغضروفي  الانزلاقتشخيص    في(  ٪62.5)  الخصوصيةو  (  ٪89.5)ة  الحساسيمن    ل  مستوى عا(  ™Therapha) جبرنام
ً
وداء الفقار مقارنة

  .يالمغناطيس  بالرنين

،  بالتالي.  الغضروفي  الانزلاقتشخيص    في  الخصوصيةو    الحساسيةمن  ل   مستوى عا(  ™Therapha)برنامجأظهر    :والتوصيات  صةلا الخ

التوصية بشدة على استخدامه    يمكن وداء الفقار، كما    الغضروفي   الانزلاقكأداة لتشخيص    الاصطناعيالذكاء    باستخدام التوصية    يمكن

 اديولوجية.الر  ةبالأشعافق التشخيص ر تتوفر م  لا حيث   الطبيمراكز التأهيل  في

 

 الكلمات المفتاحية: الذكاء الاصطناعي، دقة التشخيص، طريقة دلفي، الفقرات العنقية، الانزلاق الغضروفي، داء الفقا 
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Abstract 

Background & Objective: Neck pain is one of the most prevalent musculoskeletal 

conditions worldwide, even in Saudi Arabia, and cervical radiculopathy is one of the 

most important causes of these problems. MRI is used worldwide as the ideal diagnostic 

tool to diagnose these problems, but they are expensive for many patients. Meanwhile, 

others may suffer from other health diseases that prevent them from undergoing these 

radiations, which prevents them from diagnosing the condition more appropriately. 

Considering these factors, artificial intelligence could be an appropriate, accurate, and 

suitable model for diagnosing cervical radiculopathy. Therefore, the objective of this 

study was to compare the accuracy of an AI-enabled platform and an Algorithm as a 

Clinical Decision Support System (CDSS) versus MRI in triaging and diagnosing 

patients affected with cervical disc herniation and spondylosis. 

 

Methodology: Ninety-two male and female patients above 18 years of age who suffer 

from neck pain were included in the study. The personal and clinical history was taken 

using the Therapha™ software on the same day or 2 to 3 days before the patient 

undergoes an MRI. First, the Delphi method was used for ten cases to define expert 

consensus for software. Then, the diagnostic accuracy of AI was determined in terms 

of sensitivity and specificity compared with MRI. 

 

Results: The results of the Delphi method showed that the Therapha™ software had a 

100% agreement for nine cases and 80% agreement for one case by the experts with 

software. The software showed a high sensitivity (89.5%) and specificity (62.5%) in 

triaging and diagnosing cervical radiculopathy compared with MRI. 

 

Conclusion & Recommendation: The study results conclude that the Therapha™ 

software showed high sensitivity and specificity in diagnosing cervical radiculopathy. 

So thereby, the AI could be used to triage and diagnose cervical radiculopathy, which 

could be highly recommended in rehabilitation centers where highly sophisticated 

radio-diagnostic facilities are unavailable.   
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